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ªÖÏÄÅÍ 

Budeme zde mluvit jak o hudebn² nahr§vce, tak i o samotn®m ģiv®m zvuku kapely, tedy o 

kombinaci pŚirozen®ho zvuku akustickĨch n§strojŢ (bic², klav²r, smyļce, ģestŊ, dŚeva...) a 

kytarovĨch, baskytarovĨch ļi jinĨch apar§tŢ (komba pro akustick® n§stroje, zpŊv, kl§vesy, 

leslie...), neboli o zvuku, kterĨ produkuje kapela sama o sobŊ a kterĨ jeġtŊ nen² ovlivnŊn 

osobou zvukaŚe - obraznŊ Śeļeno to, co by mŊlo zvukaŚi pŚij²t do mixpultu. 

U spousty muzikantŢ (a nejen u nich) je obecn§ tendence obviŔovat zvukaŚe z toho, ģe 

nahr§vka ļi ģivĨ zvuk kapely nezn² podle jejich pŚedstav. Aļkoli je na tom tŚeba i kus pravdy, 

dalġ² a nem®nŊ podstatn§ ļ§st pravdy se ukrĨv§ ve skuteļnosti, ģe kapela ļasto uģ sama o sobŊ 

vŢbec nezn² dobŚe. Spousta kapel totiģ kupodivu svŢj z§kladn² zvuk prakticky vŢbec nijak 

neŚeġ². Jak ale pak mŢģe oļek§vat, ģe jej² zvuk bude na nahr§vce ļi na koncertŊ dobrĨ? Jak 

chce sejmut²m sv®ho ġpatn®ho zvuku dostat dobrĨ vĨsledek?  

VģdyŠ zvukaŚ by mŊl v ide§ln²m pŚ²padŊ v podstatŊ jenom zaznamenat, respektive na 

koncertŊ v zes²len® podobŊ reprodukovat to, co mu do pultu pŚijde. Jeho kreativn² ļinnost 

nem§ spoļ²vat v promŊnŊ jak®hokoli zvuku na zvuk vĨbornĨ, ale v jeho vŊrn®m pod§n² a 

zvĨraznŊn² hudebn² myġlenky v tomto pŢvodn²m zvuku jiģ prim§rnŊ obsaģen® za pomoci 

vhodnĨch pomŊrŢ hlasitost², vhodn®ho rozm²stŊn² n§strojŢ v prostoru a tvŢrļ²ho vyuģit² 

efektŢ. 

Aļkoli to mŢģe vyzn²t ponŊkud ban§lnŊ, kapela by mŊla usilovat o co nejlepġ² prim§rn² zvuk. 

Zcela z§sadn² je v prvn² ŚadŊ dobr® aranģm§ a instrumentace skladby. Teprve pot® se mohou 

Śeġit dalġ² vŊci. 

 

 

#ÈÁÒÁËÔÅÒ ÄÏÂÒïÈÏ ÍÉØÕ 

Pokusme se tedy nyn² definovat, co vlastnŊ tvoŚ² dobrĨ zvuk hudebn²ho mixu. Jsou to 

pŚedevġ²m tyto faktory: 

1. Frekvenļn² vyrovnanost - n§stroje by nemŊly zab²rat stejn® ļ§sti spektra, a tak 

soupeŚit o m²sto. DŢleģit® je, aby kaģdĨ z nich dostal svŢj vlastn² prostor. MŊli 

bychom se snaģit dos§hnout siln® a pevn®, ale vyrovnan® basy, rovnomŊrnŊ rozloģen® 

stŚedy (pŚ²liġ mnoho stŚedŢ znamen§ dutĨ zvuk, jejich nedostatek zase pr§zdnĨ, jakoby 

bezbarvĨ zvuk) a siln®, ale hladk® vĨġky, kter® se snadno poslouchaj², pŚiļemģ jsou 

tak® rovnomŊrnŊ rozloģen®. 

2. Ġ²Śka - neboli dobŚe zvolen® rozloģen² n§strojŢ v panoramŊ 

3. Hloubka - mix je mnohem zaj²mavŊjġ², pokud se zvuky rozloģ² nejen v r§mci 

panoramy zleva doprava, ale i v r§mci hloubky prostoru jako bliģġ² a vzd§lenŊjġ² 

4. Dynamika - urļena rozd²lem mezi nejhlasitŊjġ²mi a nejtiġġ²mi zvuky 
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5. Balanc - obŊ strany mixu (lev§ i prav§) by mŊly bĨt stejnŊ siln®, respektive hlasit® a 

pokud moģno frekvenļnŊ navz§jem vyrovnan® 

6. PomŊry hlasitost² - jsou prakticky nejdŢleģitŊjġ², vhodnŊ zvolen® pomŊry hlasitost² 

tvoŚ² absolutn² z§klad dobr®ho mixu 

7. Vyzdviģen² hudebn² myġlenky - v prŢbŊhu mixu lze prov§dŊt rŢzn® zmŊny v 

pomŊrech hlasitost², prostoru ļi panoramatu zvukŢ, vdechnout t²m nahr§vce ģivot a v 

maxim§ln² moģn® m²Śe zvĨraznit jemn® nuance - zde je nejvŊtġ² prostor pro kreativitu 

zvukaŚe a souļasnŊ je to uk§zkou jeho talentu a mistrovstv² 

8. Dobr§ mono kompatibilita - je dŢleģit®, aby mix znŊl dobŚe i v monu (kdy se kan§ly 

sterea sļ²taj²), neboŠ v mnoha situac²ch st§le doch§z² k mono reprodukci hudby. 

 

Naproti tomu zde jsou typick® znaky neprofesion§lnŊ znŊj²c² nahr§vky: 

1. frekvenļn² nevyrovnanost 

2. nevhodn® panor§mov§n² n§strojŢ 

3. chybŊj²c² prostorov§ informace 

4. nevyrovnanost a nekonzistence v hlasitosti 

5. pŚ²liġ vysok§, anebo naopak pŚ²liġ n²zk§ dynamika - pŚehnan§ komprese je velkĨm 

probl®mem dneġn²ch nahr§vek 

6. statiļnost, nedostatek kontrastu v prŢbŊhu skladby, nezaostŚen² na konkr®tn² elementy 

skladby a vyzdviģen² podstatn®ho 

7. chybŊj²c² ļistota a ¼dernost, ġum, mix pŢsob²c² dojmem hluku 

8. pŚ²liġ such§, anebo naopak pŚ²liġ vzd§lenŊ pŢsob²c² ("pŚehallen§") nahr§vka - reverb 

sice pŚid§v§ hloubku, pokud ovġem bude m²t kaģdĨ n§stroj reverb, celĨ zvukovĨ obraz 

bude pŚ²liġ vzd§lenĨ 

9. nudn® a nezaj²mav® zvuky - zvuky jednotlivĨch n§strojŢ, stejnŊ tak dalġ² pŚidan® 

samply, efekty apod. by mŊly m²t urļitĨ zaj²mavĨ charakter, kterĨm si z²skaj² 

pozornost. 

 

 

V naġem t®matu se budeme soustŚedit na prvn² tŚi faktory. Prvn² d²l ļl§nku budeme vŊnovat 

frekvenc²m a jejich zastoupen² jednotlivĨmi n§stroji, ve druh®m d²le si pak pŚibl²ģ²me, jak za 

pomoci panoramy a hloubky vytv§Śet v nahr§vce prostor a plastiļnost. 
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Frekvence, panorama a hloubka - 3D prostor 

ÈÕÄÅÂÎþÈÏ ÍÉØÕ 
CelĨ prostor klasick® stereofonn² hudebn² nahr§vky lze ch§pat a vn²mat jako 3D prostor, 

jehoģ rozmŊry jsou frekvence, hloubka, panorama. 

 

Svisl§ osa pŚedstavuje frekvenci, kter§ urļuje naġe vn²m§n² zvuku v tom smyslu, ģe se jev² 

jako by byl v dan®m grafu um²stŊn vĨġe (vyġġ² frekvence neboli vĨġky), nebo n²ģe (niģġ² 

frekvence neboli basy). LevŊ-prav§ osa pŚedstavuje panoramu, tj. um²stŊn² zvuku ve 

stereofonn² b§zi. Posledn²m a nem®nŊ dŢleģitĨm rozmŊrem je hloubka, kterou reprezentuje 

pŚedozadn² osa. Vġechny zvuky, kter® jsou v nahr§vce obsaģeny, vyplŔuj² nŊjakou oblast 

dan®ho prostoru. 

Pokud se maj² dva rŢzn® zvuky od sebe dobŚe oddŊlit, nemŊly by sd²let v tomto grafu stejn® 

m²sto, jinak doch§z² k maskov§n² - m§me-li dva zvuky znŊj²c² na stejn® nebo velmi podobn® 

frekvenci, tiġġ² z nich je maskov§n hlasitŊjġ²m, a proto jej nyn² prakticky neslyġ²me ļi jej 

slyġ²me mnohem hŢŚe. 

Ļ²m m®nŊ n§strojŢ v nahr§vce je, t²m "vŊtġ²" v celkov®m zvuku mohou bĨt a naopak. 

Pokud je tedy v kapele m§lo n§strojŢ, mŢģe m²t kaģdĨ z nich "velkĨ" a "ġirokĨ" zvuk bez 

nebezpeļ² maskov§n². Pokud je ovġem v kapele n§strojŢ mnoho, respektive je zde mnoho 

hudebn²ch partŢ, mus² se mnohem v²ce hledŊt na aranģm§, n§stroje se musej² "zmenġit" a 

uvolnit m²sto tŊm ostatn²m. 

Aby se probl®m dal jednoduġeji pochopit, ide§ln² je omezit se jenom na jeden z danĨch 

rozmŊrŢ, tj. vz²t nejdŚ²ve jenom svislou osu a pokusit se analyzovat, jak jsou na ni n§stroje 

rozm²stŊny. Jako prvn² tedy pŚich§z² na Śadu frekvence. 

 

IÜÓÔ ÐÒÖÎþȡ &ÒÅËÖÅÎÃÅ 

&ÒÅËÖÅÎéÎþ ÏÂÌÁÓÔÉȟ ËÔÅÒï ÍÁÊþ ÚÜÓÁÄÎþ ÖÌÉÖ ÎÁ ÚÖÕË ÊÅÄÎÏÔÌÉÖĻÃÈ 

ËÏÎËÒïÔÎþÃÈ ÎÜÓÔÒÏÊĳ 
 

velkĨ buben  

60-100 Hz: fundament§ln² (z§kladn²) frekvence, z§vis² od ladŊn², ļasto se lad² do C, tj. na 65 

Hz, ale nemus² to bĨt pravidlem, ide§ln² je naladit jej do kaģd® skladby zvl§ġŠ 

250-500 Hz: rezonance, z§vis² na fyzickĨch rozmŊrech konkr®tn²ho velk®ho bubnu, pokud je 

pŚ²tomna ve vŊtġ² m²Śe (k ļemuģ pŚi bl²zk®m sn²m§n² mikrofonem t®mŊŚ zpravidla i doch§z²), 
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zpŢsobuje krabicov® zabarven², kter® nav²c maģe ostatn² n§stroje v t®to oblasti, a proto se v 

mixu obvykle dost vĨraznŊ potlaļuje 

2-5 kHz: prŢraznost, ostrost, tzv. "teļka" 

 

Pokud m§ m²t nahr§vka pevn® basy, je potŚeba velmi opatrnŊ pracovat se subbasovĨm 

p§smem. U velk®ho bubnu je proto obvykle dobr® pouģ²t hi-pass filtr, kterĨ odŚeģe frekvence 

pod 30-50 Hz. 

 

 

malĨ buben 

200-300 Hz: fundament§ln² frekvence v z§vislosti na ladŊn² 

400 Hz, 700 Hz a 1000 Hz: rezonance 

4-5 kHz: zvuk strun²ku a presence 

10-15 kHz: jasnost 

 

MalĨ buben by nemŊl m²t mnoho basŢ. V modern²ch mixech se ļasto pouģ²v§ hi-pass filtr na 

100-150 Hz. PomŊr jednotlivĨch rezonanc² vytv§Ś² barvu zvuku. Pokud je zvuk nepŚ²jemnŊ 

prŢraznĨ, lze ubrat kolem 4-5 kHz, projasnit jej lze pŚibliģnŊ od 10 kHz vĨġe. 

 

 

tomy 

80-300 Hz: fundament§ln² frekvence v z§vislosti na ladŊn² 

400-800 Hz: rezonance 

2-6 kHz: prŢraznost a ostrost 

 

Tomy jsou principi§lnŊ podobn® velk®mu bubnu, pouze jejich frekvenļn² oblasti jsou posunuty 

v z§vislosti na ladŊn² a fyzickĨch rozmŊrech. V nahr§vce je dŢleģit® zejm®na potlaļen² pŚ²liġn® 

rezonance a tak® vyvarovan² se pŚid§v§n² basŢ, kterĨch zde pŚi bl²zk®m sn²m§n² bĨv§ obvykle 

dost.  

 

 

hi-hat a ļinely 

300 Hz: fundament§ln² frekvence 

600-800 Hz: oblast dŢleģit§ pro barvu zvuku 

4-5 kHz: ostrost a presence zvuku, obvykle je potŚebn® v nahr§vce tuto oblast trochu potlaļit 

8-15 kHz: jasnost 

 

 

Obvykle lze pouģ²t hi-pass filtr na 150-200 Hz, u overheadŢ ale pozor na ztr§tu prostoru a 

barvy zvuku (viz d§le).  
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baskytara 

40-80 Hz a 100-160 Hz: dvŊ z§kladn² oblasti, ve kterĨch lze prosadit zvuk baskytary v 

basov®m p§smu - pro kter® se rozhodneme, obvykle z§vis² od posazen² zvuku velk®ho bubnu 

200-300 Hz: tato oblast sice pŚisp²v§ k oteplen² zvuku baskytary, ale obvykle je lepġ² 

pŚenechat ji jinĨm n§strojŢ a trochu ji potlaļit 

400-600 Hz: pod²l² se na barvŊ zvuku, ale obvykle nen² z§sadn² a tak® je sp²ġe vyhrazen§ 

jinĨm n§strojŢm 

800 Hz-2 kHz: srozumitelnost basov® linky je velmi dŢleģit§ pro prosazen² se v mixu 

10 kHz: nad touto frekvenc² se obvykle uģ nenach§z² t®mŊŚ nic, vĨjimkou je pouģit² slapov® 

techniky, kdy je moģn® zde zvĨraznit "fackov§n²" baskytary 

 

Baskytara je ze zvukov®ho hlediska aģ pŚekvapivŊ komplexn² n§stroj a dosaģen² jej²ho 

spr§vn®ho zvuku je obvykle jedna z nejtŊģġ²ch vŊc² v cel®m mixu. Je potŚebn® vyhradit j² 

spoustu m²sta v basov®m p§smu a pot® v oblasti cca 800 Hz-2 kHz vybrat frekvenci, na kter® 

ji prosad²me v mixu. Frekvence, kter® nepotŚebujeme, mŢģeme naopak m²rnŊ st§hnout, a 

uvolnit tak m²sto ostatn²m n§strojŢm. NŊkdy mŢģe pomoci i pouģit² hi-pass filtru na 20-40 Hz, 
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kterĨ odstran² pŚebyteļnou energii v subbasov®m p§smu. PŚi pŚid§v§n² vyġġ²ch frekvenc² na 

base je potŚeba naj²t frekvenci, kter§ nen² souļasnŊ dominantn² na jin®m perkusn²m n§stroji. 

 

 

kontrabas 

Frekvenļn² oblasti jsou v z§sadŊ velmi podobn® baskytaŚe, ale jejich vz§jemn® pomŊry se 

mohou liġit. OpŊt je dŢleģitĨ spr§vnĨ basovĨ z§klad a srozumitelnost. 

 

 

elektrick§ kytara 

80-150 Hz: spodn² z§klad zvuku 

200-300 Hz: zcela z§sadn² oblast pro sytost zvuku 

300-800 Hz: zvĨraznŊn² zpŢsobuje typickĨ stŚedovĨ zvuk elektrick® kytary, pŚ²liġn® 

zvĨraznŊn² vede ke krabicov®mu zvuku 

1 kHz: pokud je zvuk pŚ²liġ nosovĨ, plechovĨ, lze to obvykle vylepġit potlaļen²m kolem t®to 

frekvence 

3-5 kHz: ostrost zvuku, zejm®na pŚi pouģit®m zkreslen² 

5 kHz: presence 

 

Barvu zvuku elektrick® kytary naprosto z§sadn²m zpŢsobem ovlivŔuje typ zesilovaļe, 

reproboxu, reproduktorŢ a charakter pouģit®ho extern²ho zkreslen². Fundament§ln² frekvence 

se nach§zej² v niģġ²ch stŚedech. V mixu obvykle nejsou potŚebn® n²zk® frekvence pod 70-100 

Hz, a proto je mŢģeme potlaļit. 

 

 

akustick§ kytara 

7-12 kHz: jasnost, cink§n² a vzduġnost 

 

Frekvenļn² oblasti jsou podobn® elektrick® kytaŚe, ale jejich pomŊry jsou odliġn®, coģ tak® 

zpŢsobuje odliġnou barvu zvuku. Akustick§ kytara m§ obvykle m®nŊ stŚedŢ. Jej² frekvenļn² 

rozsah jde vĨġe a pŚid§n²m hlasitosti nŊkter® frekvence v oblasti 7-12 kHz lze zvĨraznit 

cink§n² a pŚidat vzduġnost ļi lehkost.  

 

 

hammond organ 

Hammond organ je v podstatŊ plnop§smovĨ n§stroj a jeho barvu a frekvenļn² posazen² urļuje 

zejm®na vĨbŊr rejstŚ²kŢ a konkr®tn² poloha, ve kter® se pr§vŊ hraje. Zde je potŚeba vytvoŚit 

zvuk a part pŚesnŊ podle toho, co hraj² ostatn² n§stroje. 

V pŚ²padŊ probl®mŢ je tŚeba potlaļit p§sma, kter§ koliduj² s ostatn²mi n§stroji - obvykle basy 

nebo nŊkter® vybran® stŚedov® p§smo. VŢbec nejjednoduġġ² je ale udŊlat to pomoc² vhodn®ho 

vĨbŊru rejstŚ²kŢ a aranģm§. 

Pokud se pouģ²v§ leslie anebo nŊjakĨ kytarovĨ reprobox, zvuk pak dost§v§ urļitĨ specifickĨ 

charakter, kterĨ z§vis² na konkr®tn²m pouģit®m typu.  

V mixu je ļasto vhodn® potlaļit spodn² p§smo pod 150-200 Hz, pokud zde hraj² jin® basov® 

n§stroje. NŊkdy tak® pomŢģe vynechat basovĨ part ¼plnŊ a hr§t pouze ve vyġġ²ch poloh§ch. 
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klav²r 

60-200 Hz: spodn² z§klad zvuku 

400-600 Hz: rezonance desky klav²ru, pokud je zvuk pŚ²liġ zahuhlanĨ, lze tuto oblast v mixu 

potlaļit 

2 kHz: srozumitelnost 

10-15 kHz: jasnost zvuku u kvalitn²ch n§strojŢ 

 

Klav²r je plnop§smovĨ n§stroj, dŢleģit® je proto aranģm§ a vhodnŊ zvolen§ poloha hran², 

kter§ nekoliduje s ostatn²mi n§stroji. V doln²m p§smu jde jeho rozsah aģ ke 28 Hz. Proto pŚi 

hran² ve spodn²ch poloh§ch je potŚeba pŚistupovat k ekvalizaci ponŊkud jinak a neuŚez§vat 

spodn² p§smo, naopak pŚi hran² ve vyġġ²ch poloh§ch lze potlaļen²m spodn²ho p§sma uvolnit 

m²sto pro jin® basov® n§stroje. 

 

 

elektrick® piano 

(Rhodes Mk1, Mk2) 

200-800 Hz: barva zvuku 

2 kHz: srozumitelnost 

 

Klasick® elektrick® piano Rhodes je velmi stŚedovĨ n§stroj, nem§ hutn® basy, ani brilantn² 

vĨġky. V mixu jej lze l®pe prosadit kolem frekvence 2 kHz. 

 

 

housle  

300-600 Hz: fundament§ln² frekvence 

800 Hz-1,2 kHz: barva zvuku, pŚ²liġ mnoho energie v t®to oblasti zpŢsobuje nosov® zabarven² 

3-4 kHz: ostrost zvuku 

5-10 kHz: jasnost zvuku 

 

 

violoncello 

ObdobnŊ jako housle, frekvence jsou ale posunuty n²ģe, jeho rozsah zaļ²n§ kolem 65 Hz. 

 

 

dechy 

Zab²raj² ġirok® p§smo stŚedŢ dle konkr®tn²ch n§strojŢ. 

300 Hz-2 kHz: barva zvuku 

3-5 kHz: prŢraznost a ostrost 

 

Dechy obvykle maskuj² zpŊv, protoģe leģ² ve stejn®m p§smu. Z tohoto dŢvodu je dobr® se 

jejich kombinaci vyhnout. Pokud to nen² moģn®, je potŚeba alespoŔ upravit aranģm§ vhodnĨm 

zpŢsobem tak, aby k maskov§n² nedoch§zelo (zmŊna polohy a stŚ²d§n² partŢ). Pokud jsou 

zaznamen§ny spr§vnŊ, vŊtġinou jiģ nepotŚebuj² ģ§dnĨ EQ. 

 

 

analog synthbass 

Na klasickĨch analogovĨch syntez§torech (zejm®na Moog apod.) jsou k dispozici laditeln® 

filtry typu low-pass, respektive hi-pass v kombinaci s rezonanc² v bodŊ, kde nastupuj². 

VhodnĨm naladŊn²m filtru lze vŊtġinou naj²t zvuk, kterĨ dobŚe zapad§ do mixu. Protoģe tyto 

n§stroje produkuj² siln® basov® a subbasov® p§smo, mŢģe bĨt dobr® pouģit² filtrŢ nebo jejich 
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kombinace i pro zpevnŊn² basŢ. Pokud doch§z² k maskov§n² jinĨch n§strojŢ, je tak® moģn® 

potlaļit stŚedy nŊkde mezi 200-800 Hz. 

 

 

synth 

Vġe z§vis² na konkr®tn²m zvuku zvolen®ho programu. Je potŚeba volit zvuky s ohledem na 

aranģm§. Ļasto se st§v§, ģe jednotliv® zvuky znŊj² pŚ²liġ mohutnŊ, coģ je sice skvŊl®, pokud 

hraj² samostatnŊ, ale nevych§z² to dobŚe v mixu. Obvykle je lepġ² zmŊnit danĨ zvuk na jinĨ, 

vhodnŊjġ², neģ snaģit se Śeġit danou situaci pomoc² EQ. 

 

 

n²zk® perkuse (conga, bonga...) 

300-600 Hz: fundament§ln² frekvence 

800 Hz-2 kHz: nosovĨ charakter 

 

 

vysok® perkuse 

(shakers, triangl...) 

5-20 kHz: fundament§ln² frekvence 

 

VŊtġinou nemaj² probl®m se prosadit, je vġak potŚeba d§vat pozor na pŚ²liġnou ostrost jejich 

zvuku. 

 

 

vok§l 

Je obvykle dominantn², proto mus² m²t konstantn² m²sto v mixu. MŊl by zn²t dobŚe s§m o sobŊ, 

bez nutnosti pŚehnan® ekvalizace, mŊl by bĨt plnĨ a pŚ²jemnĨ na poslech, pokud mu chyb² 

prŢraznost, je moģn® pŚidat nŊkde na 3-5 kHz. Kaģd®mu hlasu mŢģe vyhovovat jinĨ typ 

mikrofonu, proto je dobr® je vyzkouġet. 

 

80-125 Hz: s²la, mohutnost hlasu 

125-250 Hz: fundament§ln² frekvence 

300 Hz-1 kHz: dŢleģit® pro pŚirozenĨ zvuk, pŚ²liġn® zvĨraznŊn² vede k telefonn²mu 

charakteru, pŚ²liġn® potlaļen² k nepŚirozen®mu a pr§zdn®mu zvuku 

2-5 kHz: zvĨraznŊn² vok§lŢ, pokud je pŚehnan®, mŢģe maskovat "m", "b" a "v" 

1,25 kHz-8 kHz: jasnost 

5-16 kHz: vzduġnost, pŚ²liġn® zvĨraznŊn² zpŢsobuje sykavost 

 

Obvykle lze pouģ²t hi-pass filtr na 60-100 Hz. 

 

Spektrum lidsk®ho hlasu m§ tŚi z§kladn² p§sma: 

fundament§ln² frekvence: 125-250 Hz 

samohl§sky: 350 Hz-2 kHz (maximum energie) 

souhl§sky: 1,5-4 kHz (mal§ energie, jsou ale nezbytn® pro srozumitelnost) 

 

Oblast 63-500 Hz nese 60 % energie, ale pouze 35 % srozumitelnosti, oblast 1-8 kHz jen 5 % 

energie, ale aģ 60 % srozumitelnosti. Srozumitelnost lze zvĨġit potlaļen²m niģġ²ch frekvenc² a 

pŚid§n²m nŊkde v oblasti 2-5 kHz. Niģġ² sykavky "ļ", "ġ" a "ģ" se nach§zej² v oblasti 2-5 kHz, 

vyġġ² "c", "s" a "z" v oblasti 4-10 kHz. 
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overhead mikrofony pro bic² 

400 Hz, 800 Hz: rezonance, obvykle je potŚeba zde trochu ubrat 

12 kHz: vzduġnost 

 

Z hlediska zvuku bic²ch jsou tyto mikrofony nejdŢleģitŊjġ², protoģe d§vaj² informaci o barvŊ 

zvuku cel® bic² sady i o prostoru. Obvykle je dobr® pouģ²t hi-pass filtr na 100-200 Hz, pokud 

se na velkĨ buben pouģ²v§ samostatnĨ mikrofon. Je vġak potŚeba d§vat pozor, aby se 

pŚ²liġnĨm odŚ²znut²m spodn²ho p§sma zcela nevytratila prostorov§ informace. 

 

 

ambientn² mikrofony 

Zde se mŢģe projevit rezonance m²stnosti, kterou je v pŚ²padŊ potŚeby moģn® potlaļit, obvykle 

nŊkde mezi 200-800 Hz. Tak® zde nen² potŚebn® subbasov® p§smo. 
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0ÏÕĿþÖÁÎþ %1 

Pro ¼pravy hlasitost² jednotlivĨch frekvenļn²ch p§sem, neboli pro ¼pravu barvy zvuku, se 

pouģ²v§ ekvaliz®r (EQ).  

DŢvodŢ pro takov® ¼pravy mŢģe bĨt nŊkolik: 

1. udŊlat zvuk pŚ²jemnŊjġ², ļistŊjġ², l®pe definovanĨ 

2. udŊlat zvuk mohutnŊjġ², silnŊjġ² ļi jinak lepġ² neģ ve skuteļnosti 

3. poskl§dat jednotliv® elementy mixu dohromady zpŢsobem, kdy kaģdĨ z nich m§ svŢj 

vlastn² prostor, pŚiļemģ sloģen²m tŊchto prostorŢ vznikne frekvenļnŊ vyrovnan§ 

nahr§vka 

 

K ļemu by vġak EQ slouģit nemŊl, je napravov§n² probl®mŢ zpŢsobenĨch nevhodnĨm 

aranģm§ ļi ġpatnĨm sn²m§n²m zvuku. Aranģm§ skladby by mŊlo bĨt vytvoŚeno tak, aby 

nedoch§zelo k pŚ²liġn®mu pŚekrĨv§n² jeho elementŢ. K tomu je dobr® m²t v uchu zvuk 

jednotlivĨch n§strojŢ a zn§t jejich frekvenļn² posazen².  

 

Z§kladn² pravidlo ļ²slo 1: Nejlepġ² EQ je ģ§dnĨ EQ, proto se snaģte pŚi nahr§v§n² dos§hnout 

zvuku, kterĨ je co nejbl²ģe poģadovan®mu vĨsledku. Excesivn² pouģit² EQ zpŢsobuje velk® 

f§zov® zkreslen² a nepŚirozenĨ zvuk. 

Aļkoli to mŢģe zn²t ban§lnŊ, je dobr® uvŊdomit si n§sledovn® poŚad²: 

1. zvuk mus² zn²t co moģn§ nejl®pe uģ s§m o sobŊ (kvalitn² n§stroj, apar§t, nastaven² 

efektŢ ļi programŢ syntez§torŢ...) 

2. vĨbŊr vhodn®ho typu a polohy mikrofonu anebo jejich kombinace (v²ce mikrofonŢ, 
rŢzn® polohy) 

3. EQ 

 

VĨbŊr typu mikrofonu je dŢleģitĨ a ve vĨsledku mŢģe znamenat radik§ln² zmŊnu. Je lepġ² 

naj²t zvuk vĨbŊrem a polohou mikrofonu neģ na EQ, protoģe to zn² mnohem pŚirozenŊji. 

Sn²m§n² mikrofonem je umŊn² a vŊtġinou, pokud je vġechno spr§vnŊ (typ mikrofonu, pozice, 

zvuk n§stroje i akustika m²stnosti), je potŚeba pouze minim§ln² EQ. Nem®nŊ dŢleģit® je ale 

tak® pouģit² kvalitn²ho pŚedzesilovaļe a kvalitn²ho z§znamu. 

 

Z§kladn² pravidlo ļ²slo 2: PŚed t²m, neģ vŢbec pouģijete EQ, pozornŊ si danĨ zvuk 

poslechnŊte a ujistŊte se, zda vŢbec EQ potŚebujete pouģ²t.  

Nikdy nepouģ²vejte EQ (stejnŊ jako jakĨkoli jinĨ efekt) jenom proto, ģe je k dispozici! 

Neopravujte, co nen² rozbit®. Pokud je pŢvodn² zvuk OK, nechte jej na pokoji; ide§ln² je 

prov®st minimum ¼prav. 

 

Z§kladn² pravidlo ļ²slo 3: Pouģ²vejte uġi! Indik§tory, metry, analyz®ry - to vġe jsou velmi 

uģiteļn® vŊci, ale vŢbec nejdŢleģitŊjġ² ze vġeho je pouģ²vat uġi. Porovn§vat hlasitosti dvou 

odliġnĨch zvukŢ podle metru je velice scestn®, protoģe uġi maj² pro rŢzn® frekvence odliġnou 

citlivost. 

Je potŚeba vyhnout se akumulaci hlasitosti na nŊkter® frekvenci. Pokud napŚ²klad pŚid§me 

velkĨ buben, basu a kytaru o 4 dB na 100 Hz, mohou zn²t samy o sobŊ dobŚe, ale v mixu uģ 

tomu bude zcela jinak, protoģe tenhle efekt se sļ²t§ a ve vĨsledku bude pŚ²liġ velikĨ. 

Ide§ln² je proto kompenzace - kdyģ pŚid§me basu na 100 Hz, ubereme velkĨ buben na 100 Hz 

a pŚid§me jej napŚ²klad na 65 Hz, kde zase mŢģeme zkusit ubrat basu. Oba zvuky tak 

dostanou svŢj vlastn² prostor a nebudou spolu soupeŚit, pŚiļemģ frekvenļn² rovnov§ha v mixu 

zŢstane zachov§na. ObdobnĨm zpŢsobem lze od sebe oddŊlit jak®koli jin® dva zvuky (party 

elektrickĨch kytar, syntez§torŢ...). 
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Aļkoli vŊtġina lid² nezkuġenĨch v pr§ci s EQ m§ tendenci sp²ġe na rŢznĨch frekvenc²ch 

hlasitost pŚid§vat, mnohem ļastŊji je zapotŚeb² naopak ub²rat. Ub²r§me frekvence, kter® 

nepotŚebujeme, neģ§douc² rezonance nebo kdyģ vytv§Ś²me m²sto pro jinĨ n§stroj. PŚid§v§me, 

kdyģ chceme udŊlat n§stroj naleġtŊnŊjġ², mohutnŊjġ²... 

Pokud nŊco v prim§rn²m zvuku obsaģeno nen², nelze to tam pomoc² EQ pŚidat - typicky 

napŚ²klad pŚid§v§n² vĨġek u n§strojŢ, kter® je neprodukuj², pŚid§v§ pouze ġum. 

Je lepġ² frekvence ub²rat, neģ je pŚid§vat, neboŠ zvyġov§n² hlasitosti rŢznĨch frekvenc² 

zpŢsobuje f§zov® posuny, kter® mŊn² barvu zvuku. KaģdĨ EQ zn² jinak, a proto je nŊkdy 

vhodn® vyzkouġet v²ce typŢ. Liġ² se vz§jemnŊ jak rŢznĨm f§zovĨm posunem, tak i tvarem 

ekvalizaļn²ch kŚivek. 

 

 
 

Z uveden®ho vyplĨv§, ģe pokud chceme dos§hnout co nejpŚirozenŊjġ²ho zvuku, je dobr® 

omezit pouģ²v§n² EQ na minimum a snaģit se vytvoŚit co nejlepġ² zvuk uģ pŚi nahr§v§n². PŚi 

ub²r§n² frekvenc² potŚebujeme sp²ġe vŊtġ² Q, pŚi pŚid§v§n² zase menġ² Q (parametr Q urļuje 

ġ²rku zpracov§van®ho p§sma - menġ² Q rovn§ se ġirġ² p§smo a obr§cenŊ). 

Pro pr§ci s EQ je zapotŚeb² co nejvŊrnŊjġ² odposlech. NejvŊtġ² probl®m je udŊlat spr§vnŊ 

spodn² p§smo mixu, protoģe je obvykle tŊģk® jej spr§vnŊ monitorovat. Je potŚeba vytvoŚit 

frekvenļnŊ vyrovnanĨ zvuk, vŊtġina nezkuġenĨch lid² m§ ale sp²ġe tendenci vytvoŚit 

pŚebasovanou nahr§vku. PŚi monitorov§n² a Śeġen² probl®mŢ ve spodn²m p§smu mohou 

pomoct kvalitn² sluch§tka. 
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O mixu 
Jeden z moģnĨch postupŢ, jak zaļ²t s mixem nahr§vky, je omezit se pouze na mono poslech a 

vyŚeġit nejdŚ²ve z§kladn² nastaven² EQ, neboli vertik§ln² rozm²stŊn² n§strojŢ. Pot® se mŢģeme 

soustŚedit na hloubku prostoru a aģ nakonec se vŊnovat posledn²mu rozmŊru - panoramŊ (viz 

druhĨ d²l tohoto ļl§nku). T²mto zpŢsobem velmi dobŚe a pod kontrolou od sebe oddŊl²me 

jednotliv® party. VĨhodou vzpom²nan®ho postupu je tak® vysok§ pravdŊpodobnost dosaģen² 

vĨborn® mono kompatibility nahr§vky. Nakonec pochopitelnŊ vġechno dolad²me v souvislosti 

s pomŊry hlasitost², a zejm®na hudebn²m vĨrazem a vĨvojem skladby. 

Mix je velmi dŢleģitĨ, neboŠ se jedn§ o potenci§lnŊ velmi kreativn² proces a v ģ§dn®m 

pŚ²padŊ jej rozhodnŊ nelze povaģovat pouze za technickou z§leģitost. Je naprosto nutn® 

vŊnovat mu dostatek ļasu. Absolutn² minimum je alespoŔ dvŊ hodiny na jednu skladbu, 

ovġem v profesion§ln²ch podm²nk§ch je zcela bŊģn® str§vit jednou skladbou ġest aģ ġestn§ct 

hodin podle n§roļnosti mixu.  

DobrĨ mix®r dok§ģe vdechnout nahr§vce ģivot, naleġtit ji, ġpatnĨ mix®r n§ladu zniļ². 

Rozhodov§n² o ¼rovn²ch, EQ, efektech, panoram§ch a dalġ²ch aspektech podl®h§ osobn² 

zkuġenosti, vkusu, a zejm®na poģadovan®mu vĨsledku. Existuj² rŢzn® styly mixu, kter® se 

navz§jem dost liġ², a pŚitom je lze vġechny povaģovat za dobr®. Z§leģ² opravdu pouze a jen na 

tom, co od vĨsledku oļek§v§me. Proto tak® neexistuje ģ§dnĨ univerz§ln² n§vod, pouze urļit® 

obecn® z§sady. 

Pozor na "m²ch§n²" pomoc² myġi a editaļn²ch kŚivek, kter® ļasto mŢģe v®st k urļit® statiļnosti 

a umŊlosti vĨsledku. M²ch§n² na mixpultu je mnohem pŚirozenŊjġ². CelĨ mix by mŊl bĨt 

velmi ģivĨm procesem, kde se jednotliv® elementy nepatrnŊ mŊn², prol²naj², a t²m neust§le 

podvŊdomŊ poutaj² pozornost. 

Kapela chce zpravidla dobrĨ mix, neboli zvuk (uvaģujme i o ģiv®m zvuku jako o mixu), ale k 

tomu mus² zn²t v prvn² ŚadŊ dobŚe ona sama o sobŊ. Mus² pŚizpŢsobit instrumentaci, barvu 

zvuku n§strojŢ a nastaven² svĨch efektŢ (zejm®na EQ, delay, reverb...). 

Pokud nezn² kapela dobŚe, pak je moģn® zaznamenat jen tenhle ġpatnĨ zvuk, a tedy i nahr§vka 

nebude zn²t dobŚe. Aļkoli je to pomŊrnŊ logick®, vŊtġina muzikantŢ o tom takhle vŢbec 

nepŚemĨġl². Mysl² si, ģe je moģn® zaznamenat jakĨkoli zvuk, ze kter®ho se pot® vyrob² skvŊlĨ 

zvuk. Nen² to ovġem bohuģel pravda.  

 

 
 



13 

 

Obvykl® probl®my u jednotlivĨch n§strojŢ a moģnosti jejich Śeġen²: 

 

"ÉÃþ 
DŢleģit® je naladit bubny tak, aby znŊly spr§vnŊ jak samy o sobŊ, tak i ve spojen² s ostatn²mi 

n§stroji. Zcela z§sadn² je spr§vn® naladŊn² velk®ho a mal®ho bubnu v r§mci jejich fyzickĨch 

moģnost² a poģadovan®ho zvuku. PŚi nahr§v§n² ve studiu se pak nab²z² moģnost doladit bic² 

pro kaģdou skladbu zvl§ġŠ. ObvyklĨm probl®mem jsou pŚetlumen® nebo naopak nedotlumen® 

bic² a tak® nevyrovnan§ hra. Pokud nejsou bic² naladŊn® anebo dlouho pŚezn²vaj², pŢsob² to 

mdle a nahr§vka ztr§c² ¼dernost a s²lu. 

Ide§ln² je, kdyģ buben²k dok§ģe hr§t dynamicky vyrovnanŊ. Kdybychom um²stili mikrofon ve 

vzd§lenosti asi tŚi metry od bic² soupravy, mŊly by bĨt pŚi hŚe jejich hlasitosti vyv§ģen®. V 

dob§ch minulĨch, kdy jeġtŊ nebylo pro nahr§v§n² dostatek stop, musely se bic² nahr§t ļasto do 

dvou, ļi dokonce jenom do jedin® stopy. Po jejich nahr§n² jiģ nebylo moģn® prov§dŊt ģ§dn® 

¼pravy. To vyģadovalo kromŊ spr§vn®ho sn²m§n² i velice vyrovnanou hru buben²ka. Dnes se 

na to ļasto zapom²n§ a vŊci se Śeġ² takovĨm zpŢsobem, ģe "vġe se dolad² v mixu". Ono je ale 

mnohem lepġ², kdyģ se nic dolaŅovat nemus², neboŠ to v mnoha pŚ²padech ani nejde. Pokud 

chceme, aby hr§ly bubny mohutnŊ a nahlas, je potŚeba hr§t na ļinely s menġ² razanc². Jinak je 

ļinely pŚehluġ², a bubny nemohou zn²t mohutnŊ. V tomto pŚ²padŊ mŢģe ļasto pomoci i pouģit² 

jin®ho, tiġġ²ho typu ļinelŢ. 

 

 
 

Baskytara  
Dnes existuje spousta baskytarovĨch apar§tŢ disponuj²c²ch grafickĨm EQ. Uģ to tak bĨv§, ģe 

pokud m§me nŊco k dispozici, chceme to pouģ²t, ļastokr§t i bez toho, abychom pŚemĨġleli, 

zda to vŢbec potŚebujeme. Ale je potŚeba si uvŊdomit, ģe vŊtġina dobrĨch n§strojŢ m§ zvuk jiģ 

dobŚe vyv§ģenĨ, a proto potŚebuje jen minimum ¼prav. Spousta lid² neznalĨch vŊci vġak 

obvykle automaticky pŚid§ basy (vģdyŠ je to pŚece basa) a eliminuje vġe ostatn². VĨsledkem 

pak je, ģe se vlastnŊ neslyġ², protoģe zcela zruġili pŢvodn² frekvenļn² vyv§ģenost n§stroje a 
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basa jiģ nen² srozumiteln§. Tento probl®m chtŊj² dohnat zvĨġen²m sv® celkov® hlasitosti, coģ 

ale zase pŚin§ġ² dalġ² probl®my v podobŊ tot§ln²ho zastŚen² a v podstatŊ likvidace celkov®ho 

zvuku kapely, ze kter®ho se st§v§ jenom jak®si podivn® dunŊn². PŚitom pŚi spr§vn®m 

nastaven² postaļ² mnohem niģġ² hlasitost a vĨslednĨ efekt bude mnohem lepġ². 

Ve skuteļnosti je u baskytary m§lokdy potŚeba basy nŊjak vĨraznŊ pŚid§vat, neboŠ vŊtġina 

n§strojŢ jich m§ jiģ dost. GrafickĨ EQ je potŚebn® pouģ²t pŚedevġ²m pro potlaļen² frekvenc², 

kter® nepotŚebujeme a kter® koliduj² s jinĨmi n§stroji (obvykle se jedn§ o oblast mezi 200-600 

Hz), pro jemn® doladŊn² barvy ļi prosazen² basov® linky v mixu (800-2 kHz). Nastaven² 

hodnŊ z§vis² na pouģit®m typu n§stroje a vĨsledku, kterĨ chceme dos§hnout. Pokud chyb² 

hutnost, mŢģeme zkusit pŚidat nŊkde na 125 Hz, v oblasti kolem 60-100 Hz je pak zase 

dŢleģit®, aby basa nekolidovala s velkĨm bubnem. 

 

%ÌÅËÔÒÉÃËÜ ËÙÔÁÒÁ 
Kytaristi si obvykle nastavuj² svŢj zvuk v situaci, kdy ostatn² n§stroje nehraj². Ļasto se snaģ² o 

pocit jak®hosi tlaku ļi mohutnĨch basŢ. To plat² zejm®na u hr§ļŢ na modernŊjġ² apar§ty typu 

Mesa/Boogie, kter® tyto mohutn® basy produkuj². Toto mŢģe samo o sobŊ zn²t dobŚe, ovġem 

pŚi hran² v kapele je vġe jinak. Pokud m§ kytara pŚem²ru basŢ, soupeŚ² pak s basovĨmi n§stroji 

a prosad² se jen ztŊģka. Je tedy dŢleģit® nastavit jen tolik basŢ, kolik je nevyhnutnŊ potŚeba, 

aby byl zvuk pevnĨ, ale ne zahuhlanĨ, zastŚenĨ a neprŢraznĨ. I v nahr§vce je obvykle takovĨ 

zvuk sp²ġe na obt²ģ, protoģe toto spodn² p§smo je sp²ġe vyhrazeno pro baskytaru, a tak se tak® 

z nahr§vky oŚez§v§. 

Typ pouģit®ho reproboxu a zejm®na pak typ reproduktorŢ m§ zcela z§sadn² vliv na zvuk 

elektrick® kytary. Menġ² komba maj² tendenci zvĨrazŔovat stŚedy, velk® reproboxy 4 x 12" 

zase zvĨrazŔuj² sp²ġe basy a vĨġky. RŢzn® typy apar§tŢ maj² svŢj vlastn², typickĨ zvuk. 

Pozor tak® na pŚehnan® zkreslen². Ļ²m v²ce zkreslen², t²m hŢŚe je kytara definovan§ v mixu a 

t²m v²ce maskuje ostatn² n§stroje. Harmonick® zkreslen² sign§lu totiģ spoļ²v§ v tom, ģe k 

pŢvodn²mu zvuku se s narŢstaj²c² intenzitou zkreslen² postupnŊ pŚid§vaj² jeho vyġġ² 

harmonick® frekvence, tj. k t·nu o frekvenci 1 kHz postupnŊ pŚibĨv§ i 2 kHz, 3 kHz, 4 kHz, 5 

kHz... Zvuk se t²m st§v§ bohatġ²m a zaplŔuje tak v mixu mnohem v²ce m²sta neģ zvuk 

pŢvodn². ĻistŊjġ² zvuk tedy napom§h§ jeho vŊtġ² ļitelnosti v mixu a jedn²m z Śeġen² pŚi 

probl®mech se zvukem elektrickĨch kytar mŢģe bĨt i staģen² jejich zkreslen². Ide§ln² je pouģ²t 

jen tolik zkreslen², kolik je nevyhnutn®. VġimnŊte si tak®, ģe zvuk kytary v tŊch 

nejklasiļtŊjġ²ch rockovĨch nahr§vk§ch je mnohem, mnohem ļistŊjġ² (Jimmy Page, Pete 

Townshend, Angus Young...), neģ byste si mohli myslet. Ļ²m v²ce zkreslen², t²m je i menġ² 

dynamika, a t²m p§dem menġ² ¼dernost zvuku. 

Pokud se kombinuje v²ce kytar, kter® maj² zn²t jako jedna, pak by mŊl bĨt jejich zvuk co 

nejv²ce podobnĨ - napŚ²klad v²cehlas§ s·la. Pokud se kombinuj² elektrick® kytary za ¼ļelem 

vytvoŚen² rŢznĨch partŢ, kter® chceme oddŊlit, pak by mŊl bĨt jejich zvuk co nejv²ce rozd²lnĨ 

a nemŊly by se pŚ²liġ zvukovŊ pŚekrĨvat. Ide§ln² je moģnost pouģit² rŢznĨch apar§tŢ ļi 

rŢznĨch kytar, lze ale tak® s ¼spŊchem pouģ²t rŢznĨch kombinac² sn²maļŢ ļi odliġn®ho EQ. 

Obvykle se v jednom pŚ²padŊ pos²l² basy a vĨġky a ve druh®m se naopak zvĨrazn² stŚedy. Je 

tak® moģn® pouze zmŊnit dominantn² frekvenci kolem 2-7 kHz u kaģd®ho n§stroje jinak 

opaļnĨm nastaven²m EQ (napŚ²klad prvn² kytara se prosad² na 3 kHz a potlaļ² na 5 kHz a 

druh§ kytara obr§cenŊ). Kombinace zkreslenĨch a ļistĨch zvukŢ vych§z² obvykle dobŚe.  

Moģnostem nahr§v§n² elektrickĨch kytar se ve vŊtġ² m²Śe vŊnuje ļl§nek Tade§ġe Verļ§ka v 

ļ²sle 7/2005 ļasopisu Muzikus. Velmi pouļn® jsou v tomto ohledu zejm®na nahr§vky Led 

Zeppelin (Jimmy Page) a Mikea Oldfielda. 
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+ÌÜÖÅÓÙ 
Je potŚeba vyb²rat a programovat zvuky tak, aby dobŚe zapadaly do aranģm§. Spousta 

programŢ syntez§torŢ zn² efektnŊ sama o sobŊ, ale nevych§z² dobŚe v aranģm§, protoģe tyto 

zvuky jsou pŚ²liġ mohutn® a pln®. MŊly by se pŚizpŢsobit ostatn²m partŢm a naj²t si mezi nimi 

voln® m²sto. Velmi ¼ļinn® je v tomto pŚ²padŊ pracovat s nastaven²m filtrŢ syntez§torŢ. 

 
Housle a violoncello  
Tyto n§stroje jsou frekvenļnŊ dost podobn® elektrickĨm kytar§m, a proto je potŚeba d§vat pŚi 

jejich kombinaci pozor pŚedevġ²m na pŚehnan® niģġ² stŚedy a nedostatek vĨġek. Pr§vŊ niģġ² 

stŚedy jsou bodem vz§jemn® kolize, proto je dobr® je pŚ²liġ nezvĨrazŔovat, naopak jsou ale 

vĨġky kolem 5-10 kHz pr§vŊ tou oblast², kde se mohou proti kytar§m prosadit. 

VŢbec nejlepġ² je ale vĨbŊr vhodnĨch poloh, ve kterĨch n§stroje hraj² spolu. Pokud chceme 

kombinovat jejich barvu, jsou jejich party podobn®, pokud je chceme odliġit, jsou jejich party 

a polohy hran² rŢzn®. 

 

Saxofon 
Je dominantn² v oblasti 2-4 kHz, proto mŢģe soupeŚit jak se zkreslenou kytarou, tak i se 

zpŊvem. Je lepġ² jej se zpŊvem vŢbec nekombinovat, coģ se ale vŊtġinou daŚ², protoģe saxofon 

je sp²ġe s·lovĨ n§stroj. 

 

:ÐñÖ  
PotŚebuje se nevyhnutelnŊ prosadit, protoģe je obvykle prim§rn²m elementem. Pokud doch§z² 

k maskov§n² v souvislosti s elektrickĨmi kytarami, mnohdy mŢģe pomoct staģen² ¼rovnŊ 

zkreslen². Kombinace vok§lŢ s elektrickĨmi kytarami bĨv§ obvykle problematick§, a proto 

nen² n§hodou, ģe nejlepġ² rockov² zpŊv§ci se obvykle pohybuj² ve znaļnĨch vĨġk§ch.  

 

Analog synth a synth bass 
Tyto zvuky bĨvaj² ļasto velmi tlust® a ġirokop§smov® a jejich pouģit² je potŚeba dobŚe 

promyslet. Nicm®nŊ pokud se to povede, vĨsledek mŢģe bĨt vynikaj²c². Zcela z§sadn² je opŊt 

naladŊn² filtrŢ syntez§toru. Lze tak® pouģ²t extern² EQ. 
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/ÓÔÁÔÎþ 
Frekvenļn² rozsahy n§strojŢ a instrumentace jdou ruku v ruce po stalet², ¼kolem je vyplnit 

zvukov® spektrum tak, aby se n§stroje doplŔovaly, ne spolu soupeŚily o m²sto. To s sebou 

zcela logicky pŚineslo urļit§ typick§ obsazen² hudebn²ch souborŢ. DŢvodem, proļ jsou 

nŊkter® n§strojov® kombinace tak obl²ben®, je zejm®na to, ģe se dobŚe vz§jemnŊ doplŔuj² v 

mixu. Ze stejn®ho dŢvodu se tak® nŊkter® n§strojov® kombinace prakticky vŢbec nevyskytuj².  

ĢesŠov® n§stroje se nach§zej² z velk® ļ§sti ve stejn® poloze jako lidskĨ hlas. Z tohoto dŢvodu 

je tato kombinace velmi problematick§ a je lepġ² se j² vyhnout. DobrĨm Śeġen²m je stŚ²d§n² 

jednotlivĨch partŢ, takģe se s vok§ly vz§jemnŊ nepŚekrĨvaj². Obsazen² stejnĨch poloh 

rŢznĨmi n§stroji je obvykle dobr®, pokud se snaģ²me o kombinaci jejich barvy pŚi hŚe 

nŊjak®ho partu, ovġem pokud je chceme odliġit, mŢģe bĨt lepġ² pohybovat se v odliġnĨch 

poloh§ch (napŚ²klad o okt§vu vĨġe, respektive n²ģe). 

NejļastŊji pŚeplnŊn® p§smo je pŚibliģnŊ mezi 120-350 Hz, protoģe zde leģ² fundament§ln² 

frekvence vŊtġiny n§strojŢ. Pokud nehraj² dobŚe bic², nehraje vŊtġinou dobŚe cel§ nahr§vka, to 

sam® plat² o vok§lu. 

PŚi mixov§n² elektronick® hudby je obzvl§ġŠ dŢleģit® udrģet pevn® basy, kter® jsou dostateļnŊ 

hutn® a duniv®, avġak nejsou rozmaz§van® pŚebyteļnĨmi subbasy. 

PŚ²liġ mnoho energie v subbasov®m p§smu zpŢsobuje bl§tivĨ zvuk. Proto je potŚeba zbavit se 

jakĨchkoli nefunkļn²ch a nadbyteļnĨch subbasŢ pokud moģno co nejv²ce.  

Jedn²m z dalġ²ch dŢvodŢ je tak® skuteļnost, ģe zab²raj² spoustu zvukov® energie v mixu, coģ 

br§n² nahr§vce, aby mohla bĨt hlasitŊjġ². OdŚez§n² subbasŢ je ļasto dŢleģit® i pro spr§vnou 

reakci kompresorŢ, kter® tak mohou zpracov§vat pouze hudebnŊ uģiteļnĨ sign§l. 

 

 
 

 
 


